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 سازمان تأمین اجتماعی
 برای اعلام کردند  شهروند- چرا دروغ می گویند؟ 

ثبت نام وام ٧میلیونی بازنشستگان نیاز به عضویت 

وارد سایت  وام  نام  ثبت  برای  نیست،وقتی  کانون 

نیستید  کانون می شوم، می گوید شما عضو کانون 

و عملیات متوقف می شود.

 اجتماعی تأمین  بازنشستگان  «وام  شهروند- خبر 
را خواندم. چرا  ندارد»  به عضویت در کانون  نیازی 

در کانون  عضویت  به  نیاز  اعلام کردید که  وقتی 

به عضویت در  فیلد مربوط  پر کردن  بدون  نیست، 

کانون، ثبت نام نهایی نمی شود؟ وقتی تأیید نشده 

اخبار  الکی  چرا  نشده،  ابلاغ  سازمان  به  هنوز  و 

منتشر می کنید؟

خودروسازان
 قرعه کشی ها به نظر من اطلاعیه  یارکریمی-  علی 

همه اش دروغ است. فقط به خاطر اینکه بگویند ما 

است،  نشده  متوقف  فروش  برنامه  و  داریم  تولید 

خبر  آخر کسی  می دهند.  فوری  فروش  اطلاعیه 

نظر گرفته  قرعه کشی در  برای  ندارد چند دستگاه 

شده است! آمار اصلی را فقط خود شرکت سایپا و 

ایران خودرو دارند، نه مردم عادی.

 شهروند- فقط با تحریم نخریدن خودرو می توان بر
خودروسازی بی کیفیت و گران فروش غلبه کرد. آخر 

با  را  تا کجا که خودرو ٣٠میلیون تومانی  بی رحمی 

٢٧٠میلیون تومان دست ملت می دهند!

 این جوری تا وقتی  از ماست که بر ماست.  مریم- 
این قدر  هربار  و  بکشند  آهن پاره صف  برای  مردم 

هم  خودروسازها  باشند،  متقاضی  و  شرکت کنند 

می دانند با مردم چطور تا کنند.

 نام ثبت  شروط  از  یکی  اینکه  باتوجه به  فرشید- 
ایران خودرو ، نخریداری خودرو در ٤٨ماه قبل است، 

خود  در طول حیات  متقاضیان  از  خیلی  اینکه  و 

هیچ گونه خودرویی از ایران خودرو تحویل نگرفته اند، 

تاکنون خودرو  ایران خودرو  از  می طلبد کسانی که 

نگرفته اند، در اولویت قرار بگیرند تا شاهد عدالت 

در فروش باشیم.

 راضی تب  به  مردم  گرفتید که  به مرگ  شهروند- 
در  ندارند.  را  بازی ها  این  دنیا  بشوند؟ هیچ جای 

کشورهای دیگر روزبه روز بر کیفیت و آپشن ماشین ها 

ما  کشور  اما  تر  ارزان  قیمتش  و  می شود  افزوده 

برعکس است. شاید یک نفر هزار بار هم ثبت نام 

کند و نامش در قرعه کشی درنیاید. بس کنید این 

داستان قرعه کشی را.
سازمان صدا و سیما

 مجید صلواتی- کارتون های خوب و آموزنده و جذابی
در دهه های قبل، از تلویزیون پخش می شد، اما الان 

شبکه های پویا و نهال یکی از آن ها را پخش نمی کند.

شهرداری
 شهروند- بعضی از بولوارها در مشهد نباید ساخته

می شدند چون بیشتر باعث تصادف هستند مانند 

بولوار هاشمیه که سربالایی است و بولوار کم عرض 

و در کل  آن رد می شوند  از  اتوبوس ها  گلدیس که 

خطرناک است.

 از سمت پارک خورشید.  بودیم  رفته   -۰۹۳۵...۷۵۸
هاشمیه به قدری شلوغ بود که نگهبان به ناچار در 

را بست؛ این یعنی در مشهد کمبود پارک و فضاهای 

سبز داریم و باید بیشتر ساخته شود، البته با وسایل 

ورزشی برای همه سنین.

سازمان تأمین اجتماعی
 سیمین- حقوق خرداد را با ٢٠٠هزار تومان کمتر از

حقوق اردیبهشت دریافت کردم. معنی متناسب سازی 

انتظاری بیش  امید  و  تدبیر  از دولت  را فهمیدیم! 

از این نمی رود.
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فرزانه شهامت

  f.shahamat@shahraranews.i

 در سخنان صریحشان خیلی چیزها حس می شود؛ مهم ترینش 

وز
ش ر

زار
نگرانی اسـت. از خیلی چیزها هم خبری نیست و مهم ترینشان گ

منفعت های شـخصی و سیاسی بازی اسـت.می گویند ما خادم 

مردم هستیم؛ بی دریغ از زندگی مان می زنیم، وقت می گذاریم 

و جـان می کَنیـم تا محیط زیسـت شـهر به نفع مردم حفظ شـود. 

مدیران سازمان های مردم نهاد (سمن) زیست محیطی خراسان 

رضـوی، از نگاه بعضـی مسـئولان بـه دغدغه هایشـان، آزرده خاطـر بـه نظـر می رسـند. از 

اینکـه آدم هایـی لاکچـری و سرخـوش تصـور شـوند و نگرانی هـای بزرگشـان بـرای محیـط 

زیسـت کلانشـهر مشـهد، تقلیـل پیـدا کنـد بـه نجـات یـک سـگ و گربـه یـا اینکـه مثـلا 

فعالیت برخـی چهـره هـای معانـد بـه حسـاب رفتارهـای قانونمنـد فعـالان محیط زیسـتی 

گذاشـته شـود. روی تلاش هـای مدیریـت شـهری در دوره هـای گوناگـون به ویـژه در دوره 

پنجـم صحـه می گذارنـد؛ بااین حـال افق مدنظرشـان، بلندتـر از گام هـای برداشته شـده 

اسـت. در آسـتانه آغازبه کار دوره جدید شـورای شـهر مشـهد، سراغ تعدادی از چهره های 

شناخته شـده از سـمن های محیط زیسـتی رفته ایـم و بـرای مطرح شـدن مطالباتشـان از 

منتخبان دوره ششـم پیش قدم شده ایم.

۲شنبه
۲۸ تیــــــر  ۱۴۰۰ 
۰۸ ذی الحجــه ۱۴۴۲
۳۴۳۸ شـــــماره 

خواسته های محیط زیستی سازمان های مردم نهاد از شورای ششم

کشفِ راه نجات «کشف رود» 

 کشف رود و راه پیش رو
قصـه رود تاریخـی مشـهد و فاضلاب هـای 

جاری در بستر آن، سر درازی دارد. با هر یک از 

متولیـان امروز و دیروز آن هم که صحبت کنیم، 

نسخه ای متفاوت از این قصه را بیان می کنند 

که به قاعده وجه مشترک آن، پررنگ بودن نقش 

خود و دسـتگاه متبوعشـان در بهبود وضعیت 

ایـن رودخانـه اسـت. محمـد فشـایی، عضـو 

هیئت مدیـره انجمـن ناجیـان آب، با اشـاره به 

سامان دهی کشف رود به عنوان مطالبه قدیمی 

و جدی سـمن ها، زمان را به اواخر دوره چهارم 

شـورای شـهر برمی گرداند و می گوید: مسـئله 

کشـف رود مربوط به چند دسـتگاه بـود. یکی 

از آن ها شـورای شـهر و شـهرداری بـود که باید 

نقشـش را در ایـن قضیـه پیـدا می کـرد. اواخر 

عمر شـورا با برخی اعضای شـورای شهر وقت، 

به یکـی دو بازدید رفتیم. اقدامی انجام نشـد. 

ایـن فاضـلاب دارد در مشـهد و صنایـع شـهر 

تولید می شود و آلودگی به بار می آورد، تبدیل 

بـه غـذا می شـود؛ بخشـی از آن به داخل شـهر 

برمی گـردد و بـه اسـتان ها و حتـی کشـورهای 

دیگـر مـی رود و مصرف کننـده از تبعـات آن 

بـر خودش و نسـل های آینده بی خبر اسـت.

او ادامه می دهـد: اتفاق خوبی کـه در ابتدای 

شورای پنجم رخ داد، بازدیدی بود که با حضور 

سمن ها گذاشتند و وضعیت کشف رود از نزدیک 

بررسـی شـد. در ایـن چهـار سـال تلاش هایی 

انجـام دادنـد، به ویـژه برخی اعضای شـورای 

شـهر که نشـان دادنـد درک محیط زیسـتی از 

موضـوع دارنـد. اینکـه چقـدر مؤثـر بـود، باید 

مفصل تـر درباره آن صحبت شـود امـا حداقل 

ایـن بـود که شـهرداری فهمیـد در حل مسـئله 

سهم دارد.

او بـا اشـاره بـه ورود اسـتاندار وقـت، انتخـاب 

شهرداری مشهد به سمت فرماندهی کشف رود 

و امضـای تفاهم نامه بـا دسـتگاه های دخیل 

اضافه می کند: باوجود تلاش های انجام شده، 

اتفاق بزرگی که مـردم ببینند و لمس کنند، رخ 

نداده است. احتمالا بخشی از اراضی، تملک 

شـده و فضای سـبز توسـعه پیدا کرده است اما 

تصفیه خانه ها به اندازه ای که باید توسعه پیدا 

نکرده اند و پرونده همچنان باز اسـت. شورای 

ششـم برای ایـن مهم می خواهـد چه کند؟

فرشـته تقی زاده، مدیرعامل انجمن آب، هوا و 

زمیـن، نیز درخواسـت مشـابهی دارد؛ اهتمام 

ویژه شورای ششم برای سامان دهی کشف رود 

با اولویـت دادن به احداث تصفیه خانه ها.

 نه» به مشارکت در تخریب باغ ها»
تقـی زاده بـا تأکیـد بـر جلوگیـری از تغییـر 

هـای شـهر مشـهد، تـلاش  ربـری باغ  کا

احتمالـی دسـتگاه ها بـرای تخریـب آن ها را 

با توجه بـه جمعیت مشـهد و وضعیـت کنونی 

هـوای آن، خیانـت توصیـف می کنـد. او از 

گزارش هایـی مردمـی می گویـد کـه حکایت 

از تحرکاتی برای تخریب ۱۲ باغ شهری دارد 

و اضافـه می کنـد: بـا ارسـال نامه ای بـه آقای 

اسـتاندار و مدیـران دسـتگاه ها و نهادهـای 

دخیـل، اعـتراض خـود را اعلام و درخواسـت 

می کنیـم کـه بـه ایـن اراضی بـه چشـم ارزش 

افـزوده آن ها و سـود سرشـارش نـگاه نکنند. 

ایـن فضـای سـبز می توانـد شـهروندان را از 

بیماری هـای تنفسـی حفـظ کنـد. هر چنـد 

بررسـی های مـا نشـان می دهد کـه مالکیت 

عمده باغ های یادشـده با شـهرداری نیست، 

اگر بنا به تغییر کاربری باشـد، شـهرداری هم 

دخیـل خواهـد بـود و تقاضـای مـا این اسـت 

کـه ایـن اتفـاق نیفتد.

الـزام شـهرداری بـه تهیـه و انتشـار پیوسـت 

زیست محیطی برای همه پروژه های شهری، 

پیـش از آغـاز عملیـات اجرایـی، از دیگـر 

درخواسـت های مشـترک او و دیگـر فعـالان 

محیط زیستی است که 

بـا تجربه پرونـده قطور و 

قدیمی ارتفاعات جنوبی 

مشهد، گره خورده و نقطه 

مشـترک صحبت هـای 

فعالان محیط زیستی به 

شمار می رود. رفع ابهام 

دغدغه منـدان دربـاره 

ملاحظات زیست محیطی 

پروژه های اجرا شده و نیز پروژه های احتمالی 

آینـده در ارتفاعات راهبردی جنوب مشـهد، 

ماننـد کوهشـار، از خواسـته هایی اسـت کـه 

مدیران سازمان های مردم نهاد محیط زیستی 

به عنوان مطالبه خود از منتخبان دوره ششم 

شورای شـهر بیان می کنند.

 نه» به تعریف پروژه های آب محور»
ز  محـور، ا هـای شـهری آب  تعلیـق پروژه 

نـکات مشـترک در صحبت های ما بـا فعالان 

محیـط زیسـتی اسـت. تقـی زاده، منظـور 

خـود از آب محور بـودن را پروژه هایـی بیـان 

می کنـد کـه در شـهروندان، تصـور زندگی در 

شـهری بـدون مشـکل آب را ایجـاد می کنـد. 

مدیرعامـل انجمـن آب، هـوا و زمیـن، بـا 

بحرانی خوانـدن مسـئله آب در شـهر مشـهد 

کـه می توانـد مـا را بـا فاجعـه مواجـه کنـد، از 

منتخبان شـورای ششـم می خواهد به شـعار 

«مشـهد، شـهر دوسـتدار آب» توجه بیشتری 

کـرده و مـردم را با فرهنـگ صرفه جویی آشـنا 

کنند.

فشـایی نیز بـا بیـان اینکـه یک هفتـم کسری 

مخازن آب زیر زمینی کشـور مربوط به استان 

خراسـان رضـوی اسـت، می گویـد: در ایـن 

شرایط حق نداریم مصرف آب جدید در دشت 

مشـهد ایجـاد کنیـم. ایـن دشـت دارد دچـار 

فرونشسـت زمین و شـور شـدن آب می شـود. 

ازطرفـی، میـزان فاضـلاب تصفیه نشـده ای 

که به وسـیله کشف رود از دشـت مشهد خارج 

می شود، سالانه حدود ۳۰ میلیون متر مکعب 

برآورد می شـود. تصفیه و بازچرخانی این آب 

می توانـد پاسـخ گوی خیلـی از نیازهای آبی 

شهر باشد؛ برای مثال، اگر شهرداری مشهد 

برای آبیاری فضای سـبز، از چاه آب با کیفیت 

و آشامیدنی اسـتفاده می کند یا در ارتفاعات 

جنوبی آبشار می سازد، درصورتی در راستای 

مصالح عمومی اسـت که از آب های شیرین و 

تجدید ناپذیر نباشد و اعلام کند حلقه چاهی 

را بسـته و از پسـاب تصفیه شـده اسـتفاده

 کرده است.

 تمرکز بر حمل و نقل عمومی
ترویـج فرهنـگ دوچرخه سـواری و تمرکـز بر 

حمل و نقل عمومی 

با انرژی های پاک، 

از دیگر دغدغه های 

مشـترک فعـالان 

یسـتی  محیـط ز

است که از منتخبان 

ی ششـم  ا ر شـو

 . رنـد ا لبـه د مطا

آن طور که می گویند 

بخشـی از کار، زیر سـاختی اسـت و بخـش 

دیگر، فرهنگی. حمید طراوتی، مدیر شـبکه 

سـمن های محیط زیسـتی خراسان رضوی، 

در این باره به شهرآرا می گوید: عده ای بودند 

کـه می گفتند مـتروی مشـهد راه بیفتد، فقط 

با مـترو می رویـم. الان ایـن کار را نمی کنند، 

چـون بایـد تاکسـی بگیرنـد تـا بـه ایسـتگاه 

مترویـی برسـند کـه شـلوغ اسـت. برخـی 

خطـوط اتوبوس رانـی هـم وضعیتـی دارد که 

کمتر کسـی دلش می خواهد از آن اسـتفاده 

کند. سـاعات حضـور در ایسـتگاه ها نامنظم 

اسـت و برخـی خطـوط آن قـدر پر هسـتند که 

نمی شـود سـوار شـد. الان متأسـفانه طوری 

اسـت که سوار شـدن به اتوبوس برای برخی، 

کـسر شـأن اسـت. همـه تمرکـز شـهر هـم بـر 

اتومبیل شـخصی اسـت که در شـهر و کشور، 

خرابی های کلان به بار می آورد، از هزینه های 

اقتصادی مصرف بنزین،گرمایش کره زمین، 

آلودگی هـوا، ترافیک سـنگین، آسـیب های 

. ... روانی و 

 تعامل پیوسته با سمن ها
«تا الان ارتباطات ما با مجموعه شورا و شهرداری، 

موردی بوده است. گاهی جلسه ای یا کنفرانسی 

پیـش می آیـد و دعوت می شـویم. ایـن تعامل 

سـاختارمند نیسـت. » مدیر شـبکه سمن های 

محیط زیسـتی اسـتان، بـا بیان ایـن جملات، 

ایجاد چنین سـاختاری را از منتخبان شورای 

ششـم مطالبه می کند. تقـی زاده، مدیرعامل 

انجمـن آب، هـوا، زمین، نیـز در همین ارتباط، 

خواستار حضور سمن های محیط زیستی در 

جلسـات تصمیم گیری اسـت. او معتقد اسـت 

نقش داشتن استادان و سمن ها، در مدیریت 

شـهری، منجر بـه تعریـف پروژه هایـی خواهد 

شد که توسعه پایدار شهر را به ارمغان می آورد.

فشـایی، دیگر فعال محیط زیستی، نیز تأکید 

می کنـد: نظرخواهی شـورای جدید و مدیران 

شهری از صاحبان نظر، نباید سرکاری، نمایشی 

و نمادین باشـد و باید به ایده ها و دغدغه های 

مطرح شده در عمل بها داده شود.

او همچنین از منتخبان دوره ششم می خواهد 

از فرصت های محیط زیستی که در دوره پنجم 

شـورا و مدیریـت شـهری ایجاد شـد و برخی به 

اجـرا نرسـید، اسـتفاده کننـد. اختصـاص یک 

فرهنـگ سرا به سـمن ها، ایجاد خانـه فرهنگ 

آبـی شـهر،  آب و نمادهایـی سـازگار بـا کم 

استفاده از فرصت بین المللی انتخاب مشهد 

به عنـوان شـهر دوسـتدار آب، اجـرای رویداد 

سـواد آبی و نیز پیگیری اعطای نشـان مشـهد 

به نخبگان و فعالان محیط زیستی، نمونه های 

اشاره شده ازسـوی عضو هیئت مدیره انجمن 

ناجیان آب است.

 خانواده سبز، افتخار مشهد باشد
مدیرعامـل انجمـن آب، هـوا و زمیـن، تمرکـز 

شـورای ششـم بـر فرهنگ سـازی خانـواده 

سـبز را مطالبـه ای مطـرح می کنـد کـه شـاید 

بـه ارتبـاط آن در کاهـش مسـائل و هزینه های 

شهر، کمتر توجه شده باشد. به گفته تقی زاده، 

خانواده سبز، خانواده ای است که حمل ونقل، 

مدیریـت پسـماند و مـصرف بهینه انـرژی اش 

حسـاب شده است و سـازگار با محیط زیست. 

این فعـال محیـط زیسـت معتقد اسـت تلاش 

شـورای ششـم برای الگوسـازی ایـن مدل در 

مشـهد، افتخاری اسـت که برای این کلانشهر 

در عرصه ملی و بین المللی باقی خواهد ماند.

او همچنین از اعضای شورای ششم می خواهد 

هرآنچـه می تواننـد برای جابه جایـی فرودگاه 

مشهد به کار ببندند. تقی زاده آلودگی سالانه 

ناشـی از حضـور فـرودگاه در داخـل شـهر را 

معـادل آلودگـی ناشـی از رفـت و آمـد ۳۰هـزار 

خودرو عنـوان می کند.
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از «پول زور» تا «همیاری داوطلبانه»در مدرسه ها

تخلف را گزارش کنید

 !طوری پول بگیرید که هیچ کس اعتراض نکند
در ابتدای این گزارش، گفته های مدیران و مسئولان 

چندمدرسـه را خواهیـد خوانـد، کسـانی که برای 

گرفتن شـهریه توجیه و دلیل دارند. مدرسه شـان 

در یکـی از مـدارس انتهـای خواجه ربیـع اسـت؛ 

دبیرستان دوره اول. تلفنی درباره نحوه ثبت نام و 

پایان مهلت مقرر می گوید و البته شـهریه اضافه؛ 

«مبلـغ یک میلیـون تومـان هـم به صورت اقسـاط 

یـا نقد بایـد برای کلاس هـای تقویتـی فوق برنامه 

که در طول سـال برگزار می شـود، بپردازید.»

به دلیـل اولویـت ثبت نام براسـاس اصـل منطقه 

مدرسـه، تعـداد دانش آموزان متقاضی بیشـتر از 

ظرفیـت مدرسـه و آن قدر زیاد اسـت کـه اهمیتی 

بـه وضعیـت مالـی خانواده هـا ندهنـد؛ «معلـم که 

حاضر نمی شـود در ساعات اسـتراحت به رایگان 

درس بدهـد. کلاس ها هزینـه دارد. ما پول اضافه 

بـرای مدرسـه نمی گیریـم؛ همـه اش خـرج بچـه 

خودتان می شـود.»

مدیـر دیگـری کـه علاقه ای بـه درج نامـش ندارد، 

دربـاره مشـکلات تأمیـن بودجـه مدرسـه توضیح 

می دهد: بودجه مدارس دولتی بسیار ناچیز است. 

مسـئولان آموزش وپـرورش هم در جلسـات اعلام 

می کننـد که نباید هزینـه بگیریم اما از طرف دیگر 

به صـورت ضمنی می گویند مشـارکت بگیرید.

توجیه اش برای گرفتن هزینه های کمک به مدرسه، 

گفته هـای ضمنـی یکـی از مسـئولان اسـت؛ «بـه 

مـن گفت از والدین پول بگیرید تا جایی که کسـی 

شـاکی نشـود اما اگر والـدی آمد شـکایت کرد، ما 

حـق را بـه او می دهیـم و مدرسـه متهـم می شـود. 

یعنـی بایـد طـوری پـول بگیریـم کـه هیچ کـس 

اعـتراض نکند. خوشـحالی ما این اسـت کـه ارتقا 

پیـدا می کنیم و مدیر می شـویم اما دردسرهایش 

آن قدر زیاد اسـت که بـه زحمتش نمـی ارزد.»

مهیـن حـالا دوسـال اسـت معاون مدرسـه شـده 

اما سـابقه شش سـاله مدیریت در یکی از مدارس 

ناحیه۶ آموزش وپرورش را دارد؛ «مدرسه را می دهند 

دسـت آدم می گوینـد اداره کـن. هـم خرابی هـا را 

تعمیـر کنیـد، هم مراسـم بگیریـد و هـم از والدین 

پـول نگیریـد. مـن در دوران مدیریتـم بارها برای 

مدرسـه از جیبـم گذاشـتم یـا فامیـل و آشـنایان 

را ترغیـب می کـردم بـه مدرسـه کمـک کننـد امـا 

مدیـران دیگـر ترجیـح می دهنـد خرج مدرسـه را 

از والدین بگیرند. آموزش وپـرورش هم هیچ وقت 

بودجـه ندارد.»

«در همـه سـال هایی کـه دخـترم درس می خواند 

راضـی به پرداخـتن هزینه اضافه نبـودم اما وقتی 

اولیای مدرسـه و معلـمان احترامی می گذارند که 

می دانم دلیلش چیسـت، وادار بـه پرداختن پول 

می شوم.» این ها توضیحات یک والد دیگر است. 

اسـماعیلی دلیـل اصلـی ایـن توجـه در مـدارس 

فرزندش را موقعیت اجتماعی و وضعیت مالی اش 

می دانـد؛ «بـه مناسـبت های مختلـف بارها زنگ 

می زننـد و دعوتـم می کننـد کـه در مراسـم حضور 

داشته باشـم و می دانـم در پایـان فهرسـتی از 

نیازهـای مدرسـه در دسـتم خواهد بود.»

حالا دیگر گرفتن مبالغ حتی به اندازه چندهزارتومان 

در مناطـق حاشـیه و محـروم شـهر رایـج اسـت؛ 

درحالی که سال هاسـت پـس از اعتراض والدین 

مسئولان اعلام کرده اند که خانواده ها نباید بیش 

از هزینـه کتـاب و بیمـه مبلـغ دیگـری را بپردازند. 

امسـال نیززهرا مظفر، مدیـرکل ارزیابی عملکرد 

و پاسخ گویی به شکایات وزارت آموزش و پرورش، 

تأکیـد کـرده اسـت کـه هیـچ مدرسـه دولتی حـق 

گرفتن شهریه را ندارد و اگر در این میان مدرسه ای 

تخلـف کرد، اولیـا می تواننـد با مراجعه بـه پورتال 

وزارتخانه، شـکایت خـود را ثبت کنند.بـه گفته او، 

شـاکی می تواند با دریافت کد رهگیری، شـکایت 

را تا حصول نتیجه دنبال کند و مدت پاسـخ دهی 

به شـکایت های درج شـده، بین ۷ تا ۱۰ روز کاری 

اسـت. امـا میـزان شـکایت ها در نواحـی مشـهد 

چـه تعـداد اسـت و چگونـه بـه آن هـا رسـیدگی 

شده اسـت؟ در گفت و گـو با رضـا رمضانی، رئیس 

اداره ارزیابـی عملکرد و پاسـخ گویی به شـکایات 

اداره کل آموزش و پـرورش اسـتان، این موضوع را 

جویا می شـویم.

  ،پرداخت هر وجهــی، غیر از پول کتــاب و بیمه
اختیاری است

توضیحـات وی درباره شرایطی اسـت که مدارس 

دولتـی مجاز بـه اخذ وجه از والدین هسـتند و غیر 

از آن، ممنوع اسـت. واحد بازرسـی های اداره کل 

هم ایـن روزها مدام به نواحـی مختلف سر می زند 

امـا در نهایـت بخشـی از ادامـه چنیـن تخلفاتـی 

برعهـده والدینـی اسـت که هـم به پرداخـتن پول 

معترض هستند و هم شکایتی نمی کنند؛ « براساس 

قانـون، مـدارس دولتـی فقـط اجـازه دارنـد حـق 

بیمـه دانش آمـوز و مبلـغ کتـاب را دریافـت کنند. 

در حال حاضر مبلغ بیمه به شـکل علی الحسـاب 

۱۰ هزارتومان است که در صورت صدور بخشنامه 

جدید، بـه مدارس اعـلام خواهیم کـرد.» رمضانی 

دربـاره مبالـغ کتاب هـم می گویـد: دو روش برای 

ثبـت نـام و خریدن کتـاب وجود دارد. یکـی اینکه 

 www.irtextbook.ir والدیـن وارد سـامانه

شـوند، مراحـل ثبت نـام کتـاب را انجـام دهنـد و 

وجـه را واریـز کننـد. چنانچه به هـر دلیـل نتوانند 

ثبـت نـام کننـد، می تواننـد وجـه را بـه مدرسـه 

بپردازنـد تـا مراحـل ثبـت نـام انجام شـود. قیمت 

کتاب هـا از ۲۹۵۰۰ تومـان در پایـه اول ابتدایی تا 

۲۰۰ هزارتومـان در مقطع هنرسـتان و رشـته های 

فنی اسـت و بالاتر از چنیـن مبالغی برای مدارس 

دولتی تعریف نشده اسـت.

 فرصت ۴ ماهه برای ثبت شکایت وجه ثبت نام
رئیـس اداره ارزیابـی عملکـرد و پاسـخ گویی بـه 

شکایات اداره کل آموزش وپرورش استان همچنین 

بـا اشـاره به اختیاری بـودن لبـاس فـرم تحصیلی 

می گوید: امسـال حتی برای خریدن فرم در هیچ 

مقطعـی اجبار وجـود ندارد و به انتخـاب خانواده 

اسـت. ثبت نـام در کلاس های تقویتی هـم مانند 

هرسـال اختیاری خواهدبود.

رمضانی یادآور می شود: در بازدید های تابستانه 

تاکنـون پنـج اداره را در قالـب ۲۰ گـروه ارزیابـی 

کرده ایـم. درصورتی کـه والـدی تمایـل شـخصی 

بـه کمـک و پرداخـت هزینـه بـه مدرسـه فرزندش 

داشـته باشـد، مدیـر مدرسـه موظـف اسـت فـرم 

اختیـار داوطلبانـه را بـه فـرد بدهـد کـه پرداخـت 

هزینه هـا ثبـت شـود. گاهی هـم مدیـر نمی گوید 

بایـد هزینه ای را به مدرسـه بپردازید اما شرایطی 

را ایجـاد می کنـد که فـرد مجبور بـه پرداختن وجه 

شـود. برهمین مبنا برای اعلام اعتراض و شکایت 

وجـه اضافـه غیراختیـاری، بـه والدیـن چهارمـاه 

فرصت داده ایم.

وی بـا یـادآوری نـام سـامانه نظـارت بـه نشـانی

nezarat تأکیـد می کنـد: فـرد  .medu .ir 
می تواند وارد سـایت شـود و شـکایت خود را ثبت 

کنـد. شـکایت ها در مـدت پنـج روز رسـیدگی و 

پاسـخ داده می شـود. اگـر فـردی بـه سـامانه و 

اینترنـت دسترسـی نـدارد، می توانـد بـا مراجعـه 

به بازرسی های ۴۷ اداره آموزش و پرورش استان 

فـرم حضـوری پر کنـد. روش سـوم این اسـت که به 

بازرسـی اسـتان در سـاختمان اداره کل مراجعـه 

کنند و در نهایت روش آخر، ثبت شکایت به صورت 

تلفنی از طریق تماس با شماره ۹-۳۲۲۵۴۰۶۰ اداره 

کل آموزش و پرورش اسـتان اسـت.

او می افزاید: شرط پیگیری این است که خانواده ها 

مدرکی مبنی بر رد و بدل شـدن وجـه یا صوتی که 

نشان دهنده آن باشد، دراختیار بازرسی بگذارند.

بـه گفتـه رمضانـی آمـار شـکایت ادارات در پایان 

هرماه اعلام می شـود و هنوز در دسـترس نیسـت 

امـا درباره تعداد شـکایت های واردشـده به اداره 

کل بازرسـی اسـتان می گویـد: از زمـان شروع 

ثبت نام هـای سـال جدیـد تحصیلـی ۱۱مـورد 

شـکایت حضوری ثبت کرده ایم که در هشت مورد 

ادعا نادرست و سه شکایت درست بود. ۱۵شکایت 

هـم در سـامانه ثبـت شـده بـود کـه شـش تای آن 

درسـت و بقیـه نادرسـت بودند.

رئیـس اداره ارزیابـی عملکـرد و پاسـخ گویی بـه 

شکایات اداره کل آموزش وپرورش استان، آماری 

از وضعیـت کنونی اسـتان دربـاره تخلفـات ندارد 

امـا اعـلام می کنـد که خراسـان جـزو پنج اسـتان 

برتـر دربرخـورد با تخلفات اسـت.

آنچه مسـلم به نظر می رسـد، این اسـت که بعضی 

مـدارس دراین زمینـه تخلـف می کننـد و البتـه 

سـاز و کار برخـورد بـا متخلفـان پیش بینی شـده 

اسـت؛ ایـن بار اما تـوپ در زمین پدرهـا و مادرانی 

اسـت کـه بـه دلایلـی همچـون نگرانـی از برخورد 

مسـئولان مدرسـه با فرزندشـان، حاضر بـه اعلام 

شـکایت نیسـتند. در شرایـط کـه مدیـری تخلـف 

می کند و خانواده ای هزینه را می پردازد و سکوت 

می کنـد، چگونـه مشـکل را حـل کنیـم؟

تکتم جاوید

   t.javid@shahraranews.ir

 اسـمش پـول زور نیسـت. بیـن هم صنفی هایشـان بـه آن می گوینـد «مشـارکت» یـا 

«کمک». همین عنوان را هم اگر قبول کنیم، سـؤال این است که مشارکت خواستن 

بـه اجبـار هم داریم؟ آن والدی که پول دارد یا حاضر اسـت پولی به مدرسـه بپردازد، 

مـی رود سراغ مدرسـه غیردولتـی اسم و رسـم دار کـه همـه امکانات دیگـرش را هم 

خـودش انتخـاب کرده باشـد ولی آن هـا که بـه هزار و یک دلیـل، ناچار یـا اصلا مایل 

به ثبت نام فرزندشـان مدرسـه دولتی هسـتند، چطور خودشـان را برای پول دادن 

توجیـه کننـد؟ مدیـران مدرسـه از بودجـه اندک خود شـاکی هسـتند و والدیـن از پولی که بـه عناوین 

مختلـف مجبـور بـه پرداختـش می شـوند؛ «اول سـال کـه بـرای ثبت نـام می رویـم، خـبری از شـهریه 

نیسـت ولـی کار کـه تمـام می شـود یـا وسـایل مدرسـه خراب اسـت یـا تخته هـا را باید عـوض کننـد و با 

هـر ترفنـدی پـول می گیرند.» بـا این حسـاب باید گفـت درمجموع چیـزی به عنـوان تحصیـل رایگان 

نداریـم، موضوعـی کـه در اصل۳۰ قانـون اساسـی به صراحـت اعـلام شـده اسـت، و ایـن یعنـی بـا این 

گرانـی و تورم، والدین، آن هم در مناطق حاشـیه شـهر، امسـال بـرای پرداخت کمک به مدرسـه دچار 

دردسرهای فراوان تری خواهند شد.
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باید از تغییر کاربری باغ های شهر 
مشهدجلوگیری کرد . با توجه به 
جمعیت مشهد و وضعیت 
کنونی هوای آن، تلاش احتمالی 
دستگاه ها برای تخریب این باغ ها 
خیانت است.هم اکنون تحرکاتی 
برای تخریب ۱۲ باغ شهری در حال 
انجام است.

باید از تغییر کاربری باغ های شهر 
مشهدجلوگیری کرد . با توجه به 
جمعیت مشهد و وضعیت 
کنونی هوای آن، تلاش احتمالی 
دستگاه ها برای تخریب این باغ ها 
خیانت است.هم اکنون تحرکاتی 
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